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 مسير لايحه بودجه 
پس از برگشت خوردن

روزنامه خراسان نوشت: مجلس به كليات 
لايحه بودجه 1400 رأي منفي داد تا در 
عمل لايح��ه بودجه به دول��ت برگردد. 
اكنون يا دولت، لايحه بودجه اصلاح شده اي را به مجلس مي فرستد يا 
لايحه بودجه چند دوازدهم تدوين مي كند كه به عنوان مثال براي سه 
ماه نخست س��ال بعد، بودجه در سقف منابع و مصارف سه ماه نخست 
امسال با درصدي افزايش تنظيم مي ش��ود. البته يك فرض ديگر هم 
متصور اس��ت و آن اينكه همين لايحه رد شده طي توافقاتي دوباره در 
تلفيق دچار تغييراتي ش��ود و به صحن بازگردد. در اين ميان اشاره به 

چند نكته درباره رأي مجلس و واكنش دولت ضروري است:
1 -واضح بود اختلاف دولت و مجلس بر سر بودجه جدي است و رأي 
امروز نشان مي دهد اختلافات در جلس��ات مشترك حل نشده است. 
پيام سياسي اين اختلاف كه روزهاي گذش��ته از تريبون هاي رسمي 

بيان مي شد، مشخص است. 
2- دولت به صراحت از رد لايحه بودجه استقبال كرده است، چراكه با 
رأي مثبت، عملًا مجلس مصوبات تلفيق را مورد بررسي قرار مي داد و 
دولت نيز با اين مصوبات مخالف بود. لذا عملاً صحبت هاي تقابلي نوبخت 

بر رأي منفي نمايندگان مؤثر بود. 
3- مخالف��ان بودجه، اصلاح��ات تلفيق را براي اص��لاح بودجه كافي 
نمي دانستند و از جمله معتقد بودند تلفيق نتوانسته است جلوي رشد 
شديد هزينه هاي جاري را بگيرد و بخش��ي از درآمدهاي موهوم را در 

بودجه باقي گذاشته است. 
4- ديگر دغدغه مخالفان بودجه اين بود كه با وجود مخالفت دولت با 
مصوبات تلفيق، در صورت رأي مثبت مجلس، چه ضمانتي اس��ت كه 

دولت چيزي را كه قبول ندارد، اجرا يا به نحو درست اجرا كند. 
اكنون به احتمال زياد بايد منتظر بودجه چند دوازدهم بود تا در عمل 
س��ال آينده لايحه بودجه اصلاح شود. اين مس��ئله يك فرصت و يك 
آسيب به همراه دارد كه بايد مورد توجه قرار گيرد. فرصت امكان تدوين 
بودجه اي بهتر با رفع اشكالات قبلي از جمله كاهش وابستگي به نفت، 
تعيين تكليف ارز 4200، كنترل درآمده��اي موهومي و جلوگيري از 

رشد بي رويه هزينه هاي جاري است. 
 واقعيت اين است كه اصلاحات اساسي در بودجه را نمي توان به تأخير 
انداخت. ارز 4200 توماني كه به تعبير رئيس كل بانك مركزي 7هزار 
تومان گران ت��ر در بازار تبديل به كالاهاي اساس��ي مي ش��ود، نياز به 
تدبيري دارد كه فردا ديرتر از امروز است. مهار رشد هزينه هاي جاري، 
زيان هنگفت صندوق بازنشس��تگي دولت و ديگر معضلات بودجه اي 

پيش روست. 
........................................................................................................................

 راهكار بازگشت به تعهدات متقابل
روزنامه آرمان ملي كه يكي از روزنامه هاي 
حامي مذاكرات هسته اي است تلاش كرده 
تا ب��ا ارائ��ه راهكارهاي��ي وانم��ود كند كه 
بازگش��ت امريكا به برجام قابل دسترسي 
است و فاقد پيچيدگي هايي است كه جريان انقلابي عنوان مي كنند. 

اين روزنامه نوشت:
براي بازگشت به برجام چهار س��ازوكار وجود دارد: اولين راه اين است 
كه دوطرف بدون اينكه اعلام كنند، به بخشي از تعهدات خود در قبال 
برجام برگردند. راه دوم اين است كه كميته اي در برجام شكل بگيرد و 
اين كميته تعهدات ايران و امريكا را با توجه به شرايط زماني كنوني و 
يك زمان مشخص شده دوباره بازنويسي كند و هر دو طرف بتوانند در 

اين مدت مشخص به تعهدات خود برگردند. 
اين در شرايطي اس��ت كه در برجام يك اراده غالبي شكل بگيرد كه 
فعلًا قابليت عملياتي شدن ندارد. راه س��وم اين است كه يك نفر بين 
ايران و امريكا ميانجيگري كند. آقاي ظريف ديروز به اين مسئله اشاره 
كردند و گفتند كش��ورهاي اروپايي براي بازگش��ت امريكا به برجام 

ميانجي شوند. 
به اين نكته بايد توجه داشت يا كشورهاي اروپايي كه امريكايي ها بيشتر 
به آنها اعتماد دارند يا چين و روسيه كه ايران به آنها نزديك تر است و 
اصلًا مجموعه اي از اين كشورها وارد فضاي ميانجيگري شوند. شرايط 
كنوني نشان مي دهد ميانجيگري توسط اروپايي ها بيشتر مطرح است، 
به خاط��ر اينكه امريكايي ها با چين و روس��يه در حال درس��ت كردن 
چالش هاي تازه اي هستند و تمركز آنها بيشتر روي آن چالش هاست. 
رفتارهاي اروپايي ها در مقابل ترامپ مي توانست اين امكان را برآورده 
كند، ام��ا موضع گيري هاي جديد اروپايي ها مانن��د مكرون كه خلاف 
برجام صحبت كرد، كاملاً مشخص كننده اين بود كه يك عقده فرانسوي 
را به ديپلماسي بين المللي ترجيح مي دهد اما به نظر مي آيد فعلًا اين 

امكان تضعيف شده است. 
اما راه چهارم اين است كه ايران و امريكا با يكديگر مذاكرات كارشناسي 
جديد انجام دهند. اين كارشناس��ان متشكل از س��ه وزارتخانه اعم از 
وزارت امورخارجه، وزارت خزانه داري امريكا و وزارت امور اقتصاد و بانك 
مركزي ايران و در طرف ديگر هم سازمان انرژي اتمي و وزارت انرژي 

امريكا به مذاكره بپردازند. 

 ........................................................................................................................

مخالفتي براي بهبود معيشت
صبح نو در سرمقاله روز گذشته خود نوشت: زماني 
كه بودجه س��ال 1400 ب��ه مجلس ارائه ش��د، 
نمايندگان بعد از بررسي و جلسه هاي كارشناسي 
متعدد، مخالفت خودش��ان را با اين لايحه اعلام   كردن��د. نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي معتقد بودند اين بودجه بيشتر براي فروپاشي 
اقتصادي تنظيم و تدوين ش��ده اس��ت تا اداره كش��ور؛ بودجه  اي كه 
پيش بيني كسري 320 هزار ميليارد توماني در آن وجود داشت و اين به 
معناي آن بود كه آثار تخريبي و تورمي شديدي بر اقتصاد كشور خواهد 
گذاشت. براساس محاسبات كارشناسان اقتصادي، هر 10هزار ميليارد 
تومان كس��ري بودجه، تورم 2درصدي بر جاي خواهد گذاشت كه با 
كس��ري 320 هزارميليارد توماني، تورم حداقل 65 درصدي در سال 
1400 را تجربه مي  كرديم. حالا با توجه به اين س��طح كسري بودجه، 
وضع معيشتي مردم را در س��ال آينده تصور كنيد. بي انضباطي، نبود 
 شفافيت، كاهش سرمايه  گذاري،  اصلاح نكردن ساختار بودجه و رانت 
سنگين ارز ترجيحي و تحميل تورم سنگين به مردم از ديگر ويژگي   هاي 

منفي لايحه دولت است. 
در ابتدا مجلس با وجود انتقادهاي فراوان به بودجه ارائه ش��ده دولت، 
تصميم گرفت بودجه را اصلاح كند و آن را به نفع معيشت مردم و اقتصاد 
كش��ور تغيير دهد؛ از اين رو 45نماينده در سه شيفت لايحه دولت را 
دقيق و موش��كافانه مورد بررس��ي و بازبيني قرار دادند كه مهم ترين 
اصلاحيه هاي كميس��يون تلفيق، حماي��ت از توليد و ش��فاف   كردن 
درآمدها بود. اين كميسيون تلاش كرد بودجه را به نفع معيشت مردم 
تغيير دهد و فشار را از روي دوش توليدكننده بردارد و در عوض با حذف 
رانت هزينه هاي دلال��ي و زندگي لاكچري را افزاي��ش دهد اما دولت 
بناي ناسازگاري گذاشت و در اظهارنظرهاي متفاوت مخالفت خود را 
با تغييرات صورت گرفته از سوي كميسيون تلفيق اعلام  كرد؛ چنانكه 
رئيس جمهور گفته بود »تغيير در شاكله بودجه را نمي پذيريم«. حالا 
دولت فقط دو راه پيش رو دارد؛ يا بايد بودج��ه خود را اصلاح و مجدداً 
به مجلس ارائه كند كه با توجه به دفاع دولت از بودجه ردشده، چنين 
انتظاري نمي  رود يا اينكه نمايندگان بودجه سه دوازدهم را براي سه ماه 

اول سال 1400 تصويب كنند.

88498443سرويس  سياسي

ما فقط مس�ئول بخش�ي هس�تيم كه از آقاي 
روحاني در آن دفاع كرديم و هيچ اصلاح طلبي 
نمي تواند از زير بار اين مس�ئوليت شانه خالي 
كند. بنده ب�ه مردم گفت�م به آق�اي روحاني 
رأي بدهن�د و مس�ئول رأي خ�ود هس�تم. 
ب��ه گ��زارش ف��ارس، اس��ماعيل گرامي مق��دم 
سخنگوي حزب اعتماد ملي در سومين نشست 
از سلسله جلس��ات انتخاباتي »جمهور« اتحاديه 
انجمن هاي اسلامي دانش��جويان مستقل گفت: 
به همه همفكران خودم در جبهه اصلاحات اعلام 
مي كنم ما به عنوان حزب اعتماد ملي، ضمن اينكه 
كانديداي حزبي خواهيم داشت، مقيد و متعهد به 

اجماع سازي هستيم و اين خط قرمز ماست. 
وي افزود: حزب اعتماد مل��ي همه  تلاش خود را 
براي معرفي نامزد خودش انجام مي دهد و در عين 

حال به دنبال اجماع است. 
گرامي مقدم در پاسخ به اين سؤال كه گمانه هايي 
وجود دارد مبني بر اينكه علي لاريجاني به عنوان 
نماين��ده ح��زب اصلاح��ات در انتخابات1400 

معرفي ش��ود و آيا حزب ش��ما از ايشان حمايت 
مي كند؟ اظهار داشت: حتماً در انتخابات 1400، 
اصلاح طلبان روي نامزدي كه اصلاح طلب باشد، 
اجماع خواهند كرد، اگر حزب اصلاح طلبي از يك 
نامزد غير اصلاح طلب حمايت كند بايد مسئوليت 

آن را هم بپذيرد و پاسخگو باشد. 
گرامي مق��دم گفت: اصلاح طلب��ان در دوره قبل 
مجلس بر هوي��ت اصلاح طلبي خود پافش��اري 
كردند و با تجربه  تلخ حمايت از آقاي روحاني به 
اين نتيجه رس��يده اند منطقي است از كانديداي 
اصلاح طلبي حمايت كنند كه پاس��خگوي آنان 
باشد. وي ادامه داد: دوره فشار آوردن يك جناح 
سياسي يا يك ش��خصيت ملي بر ديگر احزاب با 
اين هدف ك��ه نامزد اصلي كناره گي��ري كند و از 
نامزد هاي ديگ��ري كه رأي چندان��ي هم ندارند 
حمايت كنند گذش��ته اس��ت و تجربه سال۸4 
تكرار نخواهد ش��د و اصلاح طلب��ان در يك روند 
منطقي و مسئوليت پذيرانه بر سر يك نامزد ائتلاف 

خواهند كرد. 

گرامي مقدم در پاسخ به اين سؤال كه اگر نماينده 
حزب شما به هر دليل توسط شوراي نگهبان تأييد 
نشود، امكان دارد اصلاح طلبان بر سر كانديدايي 
مثل آقاي لاريجاني به تجميع برسند، گفت: ما در 
انتخاباتي شركت مي كنيم كه نامزدهايمان مورد 
تأييد ش��وراي نگهبان قرار بگيرند و در غير اين 
صورت ديگر مش��اركت حزبي به شمار نمي آيد. 
وقتي ش��وراي نگهبان نامزد ما را تأييد كرد، آن 
وقت با احزاب اصلاح طل��ب و همفكران خود در 
مسير ائتلاف همكاري خواهيم كرد . وي در پاسخ 
به سؤال يكي از دانشجويان كه پرسيد آيا احزاب 
اصلاح طلب حاضر هس��تند بخشي از مسئوليت 
دولت آقاي روحاني را بپذيرند؟ افزود: در شرايط 
فعلي نس��بتي بين اصلاح طلبان و آقاي روحاني 
وجود ندارد، چراكه تناسب اين رابطه را دفتر آقاي 
روحاني به هم ريخته است و عملًا اصلاح طلبان در 

دولت آقاي روحاني مسئوليتي ندارند. 
گرامي مقدم اضافه كرد: اما در پرونده هس��ته اي 
اصلاح طلبان ش��ش دانگ حامي آق��اي روحاني 

بودند، هس��تند و خواهند بود. ما فقط مس��ئول 
بخشي هس��تيم كه از آقاي روحاني در آن دفاع 
كرديم و هيچ اصلاح طلبي نمي تواند از زير بار اين 
مسئوليت شانه خالي كند. بنده به مردم گفتم كه 
به آقاي روحاني رأي بدهند و مس��ئول رأي خود 
هس��تم. وي گفت: من در عملكرد آقاي روحاني 
درمورد پرونده هس��ته اي كوچك ترين مشكلي 
نمي بين��م. وي درباره برنامه ح��زب اعتماد ملي 
براي دولت سيزدهم افزود: برنامه ما براي دولت 
بعدي بر اساس توليد خواهد بود. رهبري كه سال 
۹۹را سال رونق توليد ناميده اند بيراه نبوده است، 
قطعاً در كش��وري مثل ايران با اي��ن جمعيت و 
پتانسيل هاي عظيمي كه وجود دارد نبايد صرفاً بر 

اساس منابع زيرزميني برنامه ريزي كرد. 
گرامي مقدم گفت: نظام بانكداري در ايران را سم 
مهلكي براي اقتصاد مي دانم، با اين قوانين بانكي 
توليد به هي��چ وجه ممكن نيس��ت. اگر ما دولت 
را در اختيار بگيريم اولي��ن اصلاحات ما در نظام 

بانكداري خواهد بود.

   احزاب
سخنگوي حزب اعتماد ملي:

اصلاح طلبان نمي توانند از مسئوليت حمايت از روحاني شانه خالي كنند

بيانيه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی
۲ مرزبان ربوده شده با عمليات اطلاعاتي سپاه آزاد شدند

با تلاش رزمندگان قرارگاه قدس نيروي زميني سپاه، دو نفر از 
مرزبانان ربوده ش�ده ايراني از بند گروهك تروريستي جيش 

الظلم آزاد شدند. 
به گزارش تس��نيم، روابط عمومي قرارگاه ق��دس نيروي زميني 
س��پاه در اطلاعيه اي از آزادي دو نفر از رزمندگان مرزبان گروگان 
گرفته شده توسط گروهك تروريستي و ضد انقلاب جيش الظلم 
خبر داد. در اين اين بيانيه آمده اس��ت: با تبريك خجسته سالروز 

حضرت فاطمه زهرا )س��لام الله عليها( و مي��لاد فرزند برومندش 
حضرت امام خميني و گراميداش��ت ايام الله ده��ه مباركه فجر و 
چهل ودومين س��الگرد پيروزي انقلاب ش��كوهمند اس��لامي، به 
استحضار ملت عظيم الش��أن ايران مي رساند با تلاش هاي مستمر 
قرارگاه قدس نيروي زميني س��پاه و طي اقدامات اطلاعاتي موفق 
دو تن از رزمندگان مرزباني نيروي زميني سپاه و نيروي پرافتخار 
انتظامي كه در سال 13۹7 توسط گروهك تروريستي و ضد انقلاب 

جيش الظلم در مرزهاي جنوب شرق كشور به گروگان گرفته شده 
بودند، روز سه شنبه آزاد و به آغوش وطن اسلامي بازگشتند. 

به گزارش تسنيم مهر ماه سال 13۹7 گروهك تروريستي جيش 
الظلم اقدام به ربايش 14 تن از مرزبانان نيروي زميني سپاه و نيروي 
انتظامي كرد كه با رايزني هاي انجام شده تمامي اين مرزبانان آزاد 
ش��ده و تنها دو نفر از آنها در بند گروهك تروريستي بودند كه روز 

سه شنبه آن دو تن نيز آزاد شدند.

وزير دفاع: 
به دنبال ارتقاي فناوري جنگنده هاي خود هستيم

وزير دفاع در جريان س�فر به كش�ور هند و بازديد از نمايش�گاه 
بين المللي صنايع هوانوردي هند گفت: به محصولات بومي خوبي 
در صنعت هوايي دس�ت پيدا كرديم كه از نمونه هاي آن جنگنده 
سبك كوثر و جنگنده پيشرفته آموزشي ياسين و انواع بالگردها 
و پهپادهاس�ت ك�ه به دنب�ال ارتق�اي فناوري هاي آن هس�تيم. 
به گزارش فارس، اميرسرتيپ حاتمي در حاشيه نمايشگاه بين المللي صنايع 
هوانوردي هند گفت: نمايشگاه بين المللي صنايع هوايي نشان مي دهد كشور 
هند يك حركت جدي و فناورانه اي در حوزه صنعت هوايي آغاز كرده است و در 
اين راستا از توانمندي هاي خود و بخش خصوصي نيز در جهت پيشرفت هاي 
چشمگير استفاده مي كند. امير سرتيپ حاتمي تصريح كرد: در صنعت هوايي 
به رغم تحريم هاي ظالمانه نظام سلطه به دستاوردهاي بسيار خوبي در ايران 
اسلامي رسيده ايم و طي سال هاي اخير به محصولات بومي خوبي با تلاش 
جوانان برومند ايران اسلامي و متخصصان صنعت هوايي دست پيدا كرديم 
كه از نمونه هاي آن جنگنده سبك كوثر و جنگنده پيشرفته آموزشي ياسين 
و انواع بالگردها و پهپادهاس��ت كه به دنبال ارتقاي فناوري هاي آن هستيم. 
وي افزود: افق و چشم انداز خوبي را در صنعت هوايي ايران اسلامي با همت و 
پشتكار متخصصان متعهد ايران اسلامي شاهديم و اميدواريم با سرعت هرچه 

بيشتر به سمت تكنولوژي هاي پيشرفته حركت كنيم. 
........................................................................................................................

آيت الله جنتي:
 نبايد آثار امام به فراموشي سپرده شود

دبير شوراي نگهبان با اش�اره به فرا رس�يدن دهه فجر و سالروز 
پي�روزي انقلاب اس�لامي گف�ت: مبلغان نباي�د بگذارن�د آثار و 
آرمان هاي والاي امام)ره( به فراموشي س�پرده شود؛ آثار ايشان 
نه تنها براي امروز ما كارگشاست بلكه متعلق به فرداي ما هم است. 
 به گزارش فارس، آيت الله احمد جنتي دبير شوراي نگهبان روز گذشته 
در جلسه اين شورا با عرض تبريك به مناسبت ولادت حضرت زهرا)س( 
و روز زن و ميلاد امام خميني )ره( و ايام دهه فجر گفت: همان طور كه 
پيامبر مكرم اسلام فرمودند فاطمه )س( نور الله است؛ هرچه از اين بانوي 
نمونه بگوييم، حق مطلب ادا نشده اس��ت و بايد دعا كنيم كه خداوند 
معرفت ما را نسبت به ايش��ان زياد كند.  وي افزود: حضرت زهرا)س( 
اسوه  همه زنان و مادران تاريخ است و ما بايد فرهنگ زهرايي را كه هرگز 

كهنه نمي شود در جامعه ايراني زنده نگه داريم. 
آيت الله جنتي در ادامه با اشاره به تقارن ميلاد بنيانگذار انقلاب اسلامي 
ايران با روز ميلاد حضرت زهرا )س(، يادآور ش��د: امام خميني )ره( از 
نس��ل حضرت زهرا)س( بود. بدون شك بايد ايش��ان را احياگر اسلام 
سياس��ي و ناب محمدي)ص( در عصر حاضر دانست. كسي كه پس از 
صدر اسلام مسئله شهادت، جهاد، ايثار، فقه سياسي، اعمال صالحه را 
احيا و اسلام را دوباره زنده كرد. وي تأكيد كرد: رسانه ها به ويژه رسانه 
ملي، علما، خطبا و مبلغان نبايد بگذارند آثار و آرمان هاي والاي امام )ره( 
به فراموشي سپرده شود. آثار ايشان نه تنها براي امروز ما كارگشاست 
بلكه متعلق به فرداي ما هم است البته رسانه ملي در اين زمينه كار هاي 

بسيار خوب و قابل تقديري داشته كه بايد ادامه پيدا كند. 
........................................................................................................................

معاون پارلماني دولت: 
بودجه چند دوازدهم نمي دهيم

معاون پارلماني رئيس جمهور با اشاره به رد كليات بودجه در صحن 
علني مجلس شوراي اسلامي با رأي نمايندگان ملت گفت: مجلس 
به رد مصوبه تلفيق رأي داد، بنابراين از جهت منطق حقوقي بايد 
برگردد به كميس�يون تلفيق و كميس�يون اصلاحاتي انجام دهد. 
به گزارش مهر، حسينعلي اميري معاون پارلماني رئيس جمهور در خصوص 
دليل عدم حضور رئيس جمهور در جلسه بررس��ي كليات لايحه بودجه 
1400 اظهار كرد: م��وارد الزام رئيس جمهور ب��راي حضور در مجلس به 
موجب قانون اساسي و قانون آيين نامه داخلي مشخص است. اميري گفت: 
حضور براي ارائه لايحه بودجه يا حضور براي دفاع از لايحه بودجه يا حضور 
براي رسيدگي به كليات بودجه هيچ كدامش از موارد الزام رئيس جمهور 
در مجلس نيست. در دوره هاي گذشته موارد زيادي بوده است كه رؤساي 
جمهور قبلي به خاطر همين استدلالي كه من عرض مي كنم در مجلس 
حضور پيدا نكردند. وي با بيان اينكه كليات لايحه بودجه رد نشده است، 
گفت: آنچه رد ش��ده مصوبه كميس��يون تلفيق اس��ت، بنابراين بايد به 
كميس��يون تلفيق براي اصلاح برگردد، زيرا آيين نامه داخلي مجلس در 
اين زمينه مشخص است. معاون پارلماني رئيس جمهور گفت: آنجايي كه 
لايحه دولت را كميسيون تلفيق و مجلس رد مي كند، بايد به دولت برگردد 
ولي آنجايي كه كليات لايحه دولت در كميسيون تلفيق تصويب مي شود 
و اين كميسيون لايحه دولت را مورد تغييرات اساسي قرار مي دهد، ديگر 

اين لايحه دولت نيست بلكه گزارش كميسيون تلفيق است. 
اميري گفت: مجلس به رد مصوبه تلفيق رأي داد، بنابراين از جهت منطق 
حقوقي بايد برگردد به كميسيون تلفيق و كميسيون اصلاحاتي انجام 
دهد. ما امروز موضع رسمي خود را به صورت مستدل اعلام مي كنيم. 
وي تأكيد ك��رد: دولت تصميمي ندارد كه لايح��ه اصلاحي به مجلس 
بفرستد، زيرا از جهت فني دچار مشكل مي شود. شما فرض كنيد دولت 
لايحه بدهد، قانون براي رسيدگي به لوايح بودجه موارد بازه هاي زماني 
قرار داده است كه مجموع اينها را اگر جمع كنيم به پايان سال مي خورد و 
امسال ديگر نمي تواند تصويب شود. معاون پارلماني رئيس جمهور گفت: 
دولت از زماني كه لايحه داده است تا ديروز كه به صحن علني آمده است 
بيش از دو ماه گذشته است و اگر دولت بخواهد لايحه بدهد تا پايان سال 
وقت خيلي كمي داريم و كشور بدون لايحه بودجه مي ماند. اميري گفت: 
بودجه چند دوازدهم هم از لحاظ قانوني امكانپذير نيس��ت، زيرا قانون 
مي گويد زماني دولت چند دوازدهم را مي دهد كه بودجه در موعد قانوني 
به مجلس تقديم نكرده باشد. امسال لايحه بودجه نه تنها در زمان قانوني 
كه دو روز هم زودتر تقديم شد، بنابراين به هيچ وجه شرايط قانوني براي 

بودجه چند دوازدهم وجود ندارد. 
........................................................................................................................

تقدير مجلس از ديوان محاسبات كشور
نمايندگان مجلس شوراي اس�لامي در جلس�ه علني ديروز و در 
بيانيه اي از عملكرد ديوان محاسبات كشور تقدير و تشكر كردند. 
به گزارش مهر، سيدناصر موس��وي لارگاني در جلسه علني ديروز مجلس 
شوراي اسلامي بيانيه 277 نفر از نمايندگان مجلس در تقدير و تشكر از ديوان 

محاسبات كشور را قرائت كرد. 
در اين بيانيه آمده اس��ت: احترام��اً همانگونه كه مس��تحضريد ديوان 
محاسبات كش��ور به عنوان بازوي نظارتي مجلس و نماينده انحصاري 
منتخبين ملت در نظارت بر حُسن اجراي قانون وظيفه خطير پاسداري 
از بيت المال را برعهده داشته و بر همين اساس در اجراي اصل 55 قانون 
اساسي و بند )ج( ماده يك قانون ديوان محاسبات كشور و بند يك ماده 
21۹ آيين نامه داخلي مجلس شوراي اس��لامي، گزارش تفريغ بودجه 
س��ال 13۹۸ كل كش��ور كه حاوي عملكرد يكس��اله دولت به انضمام 
نظرات كارشناسي و پيشنهادات ديوان مي باشد را يك ماه پيش از موعد 
مقرر قانوني به رغم محدوديت هاي ناشي از شيوع ويروس كرونا جهت 
بهره برداري نمايندگان در زمان بررسي و تصويب لايحه بودجه 1400 
كل كشور، تسليم مجلس شوراي اسلامي نمود. بنا به مراتب فوق بدين 
وسيله مراتب تقدير و تشكر خود را از رياست محترم ديوان محاسبات 
كشور، مسئولان و همكاران خدوم اين ديوان، حافظان بيت المال در اين 

سنگر مقدس اعلام مي داريم.

طرح ش�فافيت آراي نمايندگان مجلس ديروز 
در صحن علني مطرح ش�د و گرچه توانس�ت 
اكثري�ت آراي نماين�دگان را كس�ب كند، اما 
به دلي�ل نرس�يدن آراي موافق ب�ه حد نصاب 
دوسوم رد ش�د. موضوع اين طرح تغيير آيين 
نامه داخلي مجلس اس�ت و تغيي�ر آيين نامه 
نياز به آراي دوس�وم نماين�دگان مجلس دارد 
كه در رأي گيري ديروز با 153 رأي موافق، 63 
رأي مخال�ف و 12رأي ممتن�ع از مجموع 234 
نماين�ده حاضر در جلس�ه، به دليل س�ه رأي 
كمتر از دوس�وم آرا، كليات اين طرح رد ش�د. 
اغل��ب مخالفان ط��رح با اص��ل ش��فافيت آراي 
نمايندگان مشكلي نداش��تند اما به دليل برخي 
اش��كالات به كليت طرح با آن مخالفت كردند تا 
طرح به كميسيون مربوطه برود، اصلاحاتي روي 
آن انجام بگيرد و مجدد ب��ه صحن علني برگردد. 
سه شنبه شب، يعني يك شب قبل از آمدن طرح 
به صحن علني مجلس، محمدباقر قاليباف رئيس 
مجلس در توييتي حمايت و موافقت صريح خود 
نس��بت به اين ط��رح را اعلام كرده ب��ود. او صبح 
چهارشنبه هم پس از پايان رأي گيري كليات طرح 
اصلاح آيين نامه داخلي مجلس پيرامون شفافيت 
آراي نمايندگان گفت: »ب��ا توجه به اينكه اصلاح 
آيين نامه داخلي نياز به دوسوم آراي نمايندگان 
دارد، كليات اي��ن طرح، رأي مورد نياز را كس��ب 
نكرد.« قاليباف اف��زود: »البته موافقان و مخالفان 
كليات طرح با اصل موضوع شفافيت موافق بودند، 
لذا كميسيون آيين نامه داخلي مجلس تلاش كند 
تا آيين نام��ه را به نوعي تنظي��م و تدوين كند كه 

شفافيت و دغدغه همه نمايندگان ديده شود.«
قاليباف س��پس در توييت��ي نوش��ت: »به طرح 
ش��فافيت، رأي مواف��ق دادم ولي متأس��فانه اين 
طرح كه دوسوم آرا نياز داشت با 153 رأي)65/2 
درصد( موافق و فقط با سه رأي كمتر تصويب نشد. 
اميدوارم با ايجاد اصلاح��ات مدنظر نمايندگان و 
افزوده شدن به دامنه ش��فافيت، طرح مجدداً به 
صحن بياي��د و در همين مجل��س، قفل تصويب 

شفافيت آرا شكسته شود.«
  رفتارهاي نمايشي رأي به اصل شفافيت 

نيست
الياس ن��ادران نماينده مردم ته��ران در مجلس 
شوراي اس��لامي نيز اظهار داشت: »من از معدود 
افرادي بودم كه در مجالس قبل و در سخت ترين 
ش��رايط از جمله رأي به وزرا يا اس��تيضاح آنان و 
همچنين رأي به برج��ام، رأي خود را علني اعلام 
كردم و هيچ وقت ابايي نداشتم كه بگويم مخالف 
يا موافق هستم و تحت تأثير جوسازي هاي بيرون 

قرار نمي گرفتم.« 
وي با اشاره به اينكه روز گذش��ته جمع زيادي از 
نمايندگان تقاضاي كتب��ي كردند كه رأي گيري 
در خصوص كليات بودجه علني شود، افزود: »دبير 
هيئت رئيسه مجلس در اين باره اعلام كرد رئيس 
مجلس شوراي اس��لامي رأي گيري علني درباره 
كليات بودجه را به مصلحت نمي داند. سؤال بنده 
اين است كه چه شد ديروز شفافيت آرا بد بود اما 

امروز خوب شد؟ اين يك بام و دو هواست.« 
نادران گفت: »در جلس��ه غيرعلني امروز براي جلب 
آراي همكاران گفته شد طرح شفافيت آراي نمايندگان 
دو شوري خواهد شد كه پخته تر شود. سؤالم اين است 
كه طرحي كه ۹ماه در مجلس مانده و پخته نشده پس 
چه زماني قرار است پخته شود؟ درست نيست كه شور 
اول طرح شفافيت آراي نمايندگان رأي گيري شود اما 
آن را كنار بگذاريم و اواخر كار مجلس مورد رسيدگي 
قرار گيرد.« وي تأكيد كرد: » حرف بنده آن است كه 
اگر صداقت داريد بايد بلافاصله و پس از تصويب كليات 
طرح شفافيت آراي نمايندگان، وارد بررسي جزئيات 
آن ش��ويد. اين جور رفتارها، نمايش است نه رأي به 

اصل شفافيت.« 
نادران خطاب به رئيس مجلس شوراي اسلامي 
گفت: »آقاي قاليباف! س��ؤال بنده اين است كه 
ش��ما روز گذش��ته به كليات بودجه رأي مثبت 
داديد يا خير؟ ما نبايد دنبال يك چيز كلي باشيم 
و بايد شفاف سازي ش��ود و بقيه نمايندگان هم 
بايد پاسخ دهند كه به كليات بودجه رأي مثبت 

داده اند يا خير؟«
نماينده م��ردم تهران در مجلس اف��زود: »بنده با 
شفافيت آرا به شدت موافقم اما شما بايد ملاحظات 
نمايندگان شهرستاني را هم در نظر بگيريد، چراكه 
زماني كه آنان وزيري را اس��تيضاح كنند، ممكن 
است در شهرستان و از طرف فرماندار، استاندار و 
اداره اطلاعات تحت فشار قرار گيرند. تهران همه 
ايران نيس��ت و نمايندگان تهران، نمايندگان كل 
كشور نيستند؛ 1۸3 كرسي مجلس تك نماينده 

هستند.« 
   شفافيت خوب، شفافيت بد

محمدحسين فرهنگي س��خنگوي هيئت رئيسه 
مجلس شوراي اس��لامي در جريان بررسي طرح 
ش��فافيت آراي نمايندگان اظهار داشت: »مخفي 
بودن آراي نمايندگان آثاري دارد و ممكن اس��ت 
باعث آزاد بودن نمايندگان در رأي گيري شود اما 
آشكار بودن و ش��فافيت آرا مي تواند صداقت را به 
جامعه القا كند«. نماينده تبريز گفت: »در تبصره 
ماده ۹ طرح شفافيت آمده اس��ت در مواردي كه 
به تشخيص هيئت رئيسه مجلس جنبه صنفي و 
منطقه اي دارد، آراي نمايندگان اعلام نمي شود تا 

جنبه پوپوليستي آن گرفته شود.« 
وي اظهار داشت: »معتقدم اگر رأي  اعتماد به وزرا 
علني باش��د، باعث وكيل الدوله شدن نمايندگان 
مي ش��ود و مباحث اينچنيني هم بايد به صورت 
غيرعلني باشد. از سويي اگر ما قانون شفافيت آراي 
نمايندگان را داشتيم، حتماً رأ ي گيري روز گذشته 
درباره بودجه هم به صورت علني انجام مي شد.« 

   شفافيت هميشه خوب است
محمد وحيدي نماينده مردم بجنورد در مجلس در 
موافقت با كليات طرح شفافيت آرا اظهار داشت: 
»موضوع شفافيت آرای نمايندگان كه در مجلس 
گذشته مطرح شده بود به رغم اينكه نظرات مثبتي 
در ارائه طرح وجود داشت، اما خروجي خاصي از 
مجلس ده��م در اين رابطه ديده نش��د.  اي كاش 
دولت و برخي مجموعه هاي ديگر كه تصميماتي را 
اتخاذ مي كنند و اين تصميمات تأثير مستقيمي بر 

زندگي مردم دارد نيز شفاف مي شدند و ديگر شاهد 
اينگونه اظهارات نبودي��م كه برخي ها اعلام كنند 
كه صبح روز جمعه از قيمت بنزين باخبر شديم و 
در حقيقت شفافيت بايد در ميان همه مسئولان 
ايجاد شود؛ ضمن اينكه اين اتفاق براي مجلس يك 

اصل مهم است.« 
وي بيان كرد: »اين مطالبه بحق عمومي به جايي 
رسيد كه در اين رابطه مباحث سياسي زيادي در 
جامعه ايجاد ك��رد، بنابراين پنه��ان ماندن آراي 
نمايندگان در تصميمات تخصص��ي هيچ گاه به 
نفع كشور نخواهد بود، لذا اگر بخواهيم با شفافيت 
عمل كنيم لازمه اش اين بوده كه براساس اصل 6۹ 
قانون اساسي كه مطالبه علني بودن روند مجلس را 
جز در موارد خاص در پي داشته است بايد عملياتي 
شود؛ ضمن اينكه مردم بايد از آراي نمايندگان در 

خصوص طرح ها و لوايح مختلف آگاه باشند.« 
   شفافيت را از خودمان شروع كنيم

محسن پيرهادي نماينده مردم تهران در مجلس 
ش��وراي اس��لامي در موافق��ت باكلي��ات طرح 
شفافيت آرا گفت:»تا قبل از الكترونيكي شدن، 
رأي گيري ها با قيام و قعود انجام و شفافيت هم 
ايجاد مي شد، اما در حال حاضر با توجه به توسعه 
تكنولوژي مي خواهيم به صورت شفاف اين كار 

را انجام دهيم.« 
وي با اش��اره به اينكه ش��فافيت آرا از شعارهاي 
انتخاباتي ما بود، افزود: »خواهش من اين بوده كه 
به طرح شفافيت رأي دهيد و حتماً كاري خواهيم 
كرد كه اس��تدلال فكري و صيانت از نمايندگان 
حفظ ش��ود؛ ضمن اينك��ه كاري را باي��د دنبال 
كنيم كه موضوعات صنفي و منطقه اي به صورت 
خاصي تدبير شود و پس از آن نيز اطلاع رساني 

صورت گيرد.« 
پيرهادي بيان كرد: »اين ش��فافيت بايد در همه 
ش��ئون زندگي ما جاري و ساري ش��ود البته در 
وهله نخس��ت بايد ش��فافيت را از خودمان شروع 
كنيم و پس از آن سراغ ديگر مجموعه هايي برويم 
كه مردم توقع دارند. امروز ش��فافيت يك مطالبه 
عمومي و حق شهروندي است كه بايد به آن رأي 
مثبت دهيم و اين موضوع بايد براي همه مسئولان 

اتفاق بيفتد.« 
   مردم مدافع شفافيت براي همه حاكميت 

هستند و نه فقط مجلس!
محمد باقري نماينده مردم بناب در مجلس شوراي 
اسلامي در مخالفت با كليات طرح شفافيت آراي 
نمايندگان  گفت: »اگرچه شفافيت را قبول دارم 
و معتقدم بايد اجرا ش��ود اما مردم توقع شفافيت 
در تمامي حوزه ها را دارند. مردم مدافع اين طرح 
نيستند بلكه مدافع شفافيت براي همه حاكميت از 
جمله دولت، مجلس، قوه قضائيه، خبرگان رهبري، 
مجمع تشخيص مصلحت نظام، شوراي نگهبان، 
ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي، ش��وراي اقتصاد، 

شوراي برنامه ريزي استان ها و ... هستند.« 
نماينده مردم بناب در مجلس شوراي اسلامي با 
بيان اينكه اين طرح ب��راي عوام فريبي به مجلس 
آمده اس��ت، افزود: »اين طرح حاوي تبصره هايي 
است كه عملًا آن را از ش��فافيت خارج مي كند و 
به يقين عقلانيت را از مجل��س خواهد گرفت. به 
عبارت ديگر با تصويب اين طرح منافع ملي را زير 
س��ؤال خواهيم برد و ما ديگر با عقلانيت تصميم 
نخواهيم گرفت. همچنين دو ش��وري كردن اين 
طرح به معني به نتيجه نرس��يدن آن تا چند سال 

آينده است.«

طرح شفافيت آراي نمايندگان نتوانست حد نصاب دوسوم آرا را كسب كند

قفل شفافيت آرا فعلًا بسته ماند
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